
جـامعه

وزیر ارشاد:  

دولترسانهدستورینمیخواهد
شــهروند| روزنامــه ایــران همزمــان با 
بیســت ودومین ســالگرد انتشــارش میزبان 
ســیدرضا صالحی امیری وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی بود.
صالحی امیری دراین مراســم با ابراز تأســف 
از حادثه پلاســکو گفت:   »تأثر من از این حادثه 
به  حدی بود که دیروز نتوانســتم در اختتامیه 
جشنواره موسیقی فجر حضور پیدا کنم و تنها به 
پیامی بسنده کردم اما ادب حضور اقتضا کرد. با 
توجه به حادثه تلخ پلاسکو برای خسته نباشید و 
اظهار ادب درجمع خبرنگاران و کارکنان روزنامه 

ایران حضور پیدا کنم.«
 وزیر ارشــاد ادامه داد: »هشت ســال خدمت 
دربخش تحقیقات استراتژیک معاونت فرهنگی 
و اجتماعی ریاســت جمهوری باعث شد بیش 
ازپیش به حوزه رســانه و تحولات آن و ظرفیت 
فرهنگی که رسانه ها دارند، اطلاع بیشتری پیدا 
کنم و همان طور که مســتحضرید، این باور به 
وجود آمده که تغییر نگاه به حوزه رســانه ایجاد 
شده اســت و ما با یک نوع نوع اندیشی، نوگرایی 
و نوسازی در رسانه ها و مدیریت افکارعمومی با 

کمک رسانه ها شاهد هستیم.« 
صالحی امیری وظیفه رســانه ها را در رقابت 
ســنگین خبری بین رســانه ها بسیار نفسگیر 
دانست: »رسانه ها اگر حرفی برای گفتن نداشته 
باشند، نمی توانند با رسانه های قدرتمند رقابت 
کنند، ما از ایران انتظار نداریم که تمام بار رسانه ای 
دولت را به دوش بکشد توقع ما فقط این است که 
ایران زبان صادق و شــفاف دولت باشد و بتواند 

دیدگاه های دولت را به مردم انعکاس بدهد.« 
او ادامه داد: »مجموعه دولت با 18 وزارتخانه و 
80 دستگاه مجموعه گسترده ای است و روزنامه 
ایران باید حلقه واسط بین دولت و افکار عمومی 

باشد و دراین حوزه نقش پررنگی ایفا کنند.« 
وزیر ارشــاد گفت که دولــت از روزنامه ایران 
انتظار دارد درتلاطم حوادث سیاسی دچاربحران 
هویت نشــود. هویــت ایران همــان صداقت، 
شفافیت، اخلاق، انسانیت، انسجام و همدلی و 
همنوایی با هویت ایرانی است که  نباید هدفشان 
را گم کنند و برای رضایت کســی از هویت خود 

عدول کنند.
صالحی امیری ادامــه داد: »روزنامه ایران باید 
مانند دولت میثاقنامه داشته باشد و برای تخریب 
و رضایت کســی کار نکند و هدفش خدمت به 
مردم باشــد، آنهایی که به دنبال تخریب دولت 
هســتند، به دنبال نام و نان و پرستیژ هستند و 
چون گفتمان اعتدال را قبول ندارند، آگاهانه با 

افراط گرایی دولت را تخریب می کنند.« 
وزیر ارشــاد گفت: »مــا خواهــان ایرانی با 
اعتدال، عقلانیت، شــفافیت هستیم تا هویت 
ایران درجایگاه واقعی خودش باشد، ما اصرار به 
بالابردن تیراژ و تشویق به تذکر به دیگران نداریم 
و فقط خواهان تحقق هدف مقدس رســانه که 
همانا احقاق مطالبات به حق مردم است، بوده و 
اختلال ارتباطی بین مردم و دولت که محصول 
ناکارآمدی دولت قبل است را بهبود بخشیم و به 

ارتباط کارآمد دست پیدا کنیم.« 
صالحی امیری ادامــه داد: »تمام تلاش دولت 
دراین سه ســال ونیم قــراردادن ریل قوه مجریه 
درمسیر صحیحش است. اگر دولت روحانی دراین 
مدت هیچ کاری نکرده باشد، همان تغییر مسیر  از 
ناکجاآباد به هدف متعالی خدمت ملت مهم ترین و 
برجسته ترین کار دولت به حساب می آید. رسانه ها 
دراین باره کمک بزرگی کردند و نقش کلیدی در 
بازتولید سرمایه اجتماعی درسطح کلان داشتند، 
مهم ترین سرمایه دولت مردم هستند که رسانه ها 
به ارتباط بین آنهــا و دولت کمک کرده اند دولت 
آقای روحانی به سرمایه اجتماعی خود که همانا 

مردم هستند، توجه زیادی داشته و دارد.« 
او ادامه داد: »دولت رسانه دستوری نمی خواهد 
که یک روز برای رضایت دولت مطلب بنویسد و 

فردا دست به تخریب کسی بزند.« 
وزیر ارشــاد دیالوگی را کــه درحوزه خبری 
پلاســکو اتفاق افتاد، محصول تأثیر شبکه های 
اجتماعی روی افکار عمومی در عالی ترین سطح 
که همانا توجه دولتمردان به این پدیده اســت، 
دانست: »رسانه ها باعث شدند شغل آتش نشانی 
از یک شــغل معمولی به شغل مقدسی تبدیل 
شــود که همه مردم در نقاط مختلف ایران برای 
ابراز همدردی با آتش نشان ها بسیج شده و نشان 
دهند که شغل آتش نشانی شغل مقدسی است، 
آتش نشانی شغل نیست، عشق است و آنهایی که 
عاشقانه بال کشیدند و به دیار معبود پر کشیدند، 

مورد تقدیر و تکریم دولت و ملت هستند.« 
وزیر ارشاد با ابراز خوشحالی از این که ایران با 
تمام مشکلات به یک نهال تنومند تبدیل شده 
است و ایران و ایرنا درکنار هم هویت پیدا کرده اند، 
گفت: »در زمان تأیید صلاحیت درمجلس فقط 
دعایم این بود که کشــور از غرور و جهل نجات 
پیدا کند، جهل و جهالت سیاهی لشکر دشمن 
هســتند و انقلاب از این منظر درمعرض تهدید 
قرار دارد، دراین میان ایران خنثی و لرزان نیست و 
شفافیت، صداقت و صراحت دارد و انتظار دولت از 
ایران این است که هدف مقدس خدمت به مردم 
را همیشه مورد توجه قرار دهد و با تفکر افراط و 

تفریط مقابله کند.« 
درپایان مراسم ســالگرد بیست ودومین  سال 
انتشار روزنامه ایران با حضور وزیر ارشاد از کتاب 
منشور حقوق شــهروندی که توسط موسسه 
مطبوعاتی روزنامه ایران به 3 زبان منتشر شده 

بود، رونمایی شد.

معاون اول رئيس جمهوری در نخستين کنگره ملی مدیریت امور جوانان:  

جوانیجرمنیست
  اسحاق جهانگيری: حادثه پلاسکو در دولت بررسی می شود                     روند بيکاری زنان جوان در ۲۰ سال اخير سير صعودی داشته است
  اعتياد دختران از  سال 91 به بعد افزایش پيدا کرد                   سال 9۰  استان های کرمانشاه، خوزستان  و لرستان رکورد بيکاری زنان را زدند

زهرا جعفــرزاده| معــاون اول رئیس جمهوری 
با صدای صلوات، پشــت تریبون رفــت و میکروفن را 
صاف کرد: »از جوانی و جوانان نترسیم و مدام در حال 
کنترل شان نباشیم؛ متاسفانه هنوز عده ای جوانی را با 
جرم یکی می دانند، باید گفت که جوانی جرم نیست، 
بلکه فرصت استثنایی است.« اسحاق جهانگیری یکی از 
سخنران های نخستین کنگره ملی مدیریت امور جوانان 
بود. کنگره ای که از سوی وزارت ورزش و جوانان با حضور 
معاون ریاست جمهوری در امور زنان و خانواده، تعدادی 
از استانداران، نمایندگان مجلس و نمایندگان جوانان 

برپا شد. 
بیســت و نهم آذر بود کــه وزارت ورزش و جوانان در 
نشستی با عنوان هم اندیشی جوانان با اعضای کابینه 
دولت یازدهم، تعداد زیادی از جوانان را در سالنی گرد 
هم آورد تا آنها از مشکلات شان بگویند و وزیر ورزش و 
جوانان، وزیر ارتباطات و وزیر ارشــاد گوش دهند. آنها 
فقط گوش دادند و حالا کمی بیشــتر از یک ماه از آن 
ماجرا، این بار در سالن کوچک هتل المپیک، بار دیگر، 
جمع کوچکی از آنها را جمع کردند، بدون این که فرصت 
دوباره ای برای اعلام مشکلات شان باشد. در کنگره روز 
گذشته، تریبون بیش از این که در اختیار جوانان باشد، 
در دست مســئولان دولتی بود و در روزی که به عنوان 
عزای عمومی بــرای آتش نشــانان جان باخته حادثه 
پلاسکو اعلام شده بود، با صلوات حاضران در سالن به 

روی سن می رفتند. 
معاون اول رئیس جمهوری سخنرانی اش را به سمت 
حادثه پلاسکو برد: »مسائل مربوط به حادثه پلاسکو و 
موضوعات پس از آن در دولت بررســی می شود.« و به 
موضوع جوانان برگشت: »جوانان سرمایه اصلی توسعه 
ملی کشور هستند؛ این موضوع در هر کشوری به ویژه 
کشور ما که بیش از یک ســوم جمعیتش جوان است، 
صدق می کند بنابراین ما باید از هر ظرفیتی برای توجه 
به موضوع جوانان که مهم ترین سرمایه کشور هستند، 
استفاده کنیم. اگر کنگره هایی مثل کنگره امروز بتوانند 
به این دو سوال پاسخ دهند که نظام حقوق و مشارکت 
جوانان چه الزاماتی دارد، می توانیم با تفاهم ملی به آن 
ضرورت ها برســیم.« او در عین حال که تأکید کرد ما 
نمی توانیم و نباید تشخیص های خودمان را بر جوانان 
تحمیل کنیم، اهمیت انتصاب مدیــران جوان را مورد 
توجه قرار داد:  »زمانی که شورای عالی جوانان تشکیل 
شــد، هیچ یک از مدیران کمتر از 50  ســال نداشتند، 
این برای من عجیب بــود، حداقل باید در بخش هایی 
که برای جوانان تصمیم گیری می شــود، خود آنها هم 
حضور داشته باشند.« جهانگیری با بیان این که باید در 
جامعه به ویژه در میان جوانان امید وجود داشته باشد، 
گفت: »جوانان باید اطمینان شغلی، امنیت اجتماعی 
و احساس منزلت و حرمت انسانی داشته باشند؛ دولت 
تدبیر و امید وظیفه خــودش می داند که در این زمینه 

گام بردارد.«

 افزایش اعتياد دختران از  سال 91 به بعد
شــهیندخت مولاوردی، معاون رئیس جمهوری در 
امور زنان و خانواده سخنران بعدی بود. او  زمانی که پشت 
تریبون رفت، نتیجه تحقیقی کــه درباره فرصت های 
شــغلی زنان انجام شــده را خواند:   »بررسی ها نشان 
می دهد که نرخ بیکاری دختران جوان کشور در  سال 
94 بالاترین رقم را در 20 سال گذشته داشته است که 
این موضوع در میان دختران دانش آموخته دانشگاهی 
بسیاری شدیدتر است. به استناد تحقیقات، نرخ بیکاری 
زنان جوان به مراتب بیشــتر از مردان جوان است.« به 
گفته او، بیکاری زنان منجر به نداشتن استقلال مالی 
آنها و در نتیجه وابستگی زیستی و اقتصادی به خانواده 
پدری و همســر، جمع شــدن مطالبات زنان به حوزه 
فرهنگی و سیاسی و احتمال گرایشات منحرفانه اخلاقی 
برای اســتقلال مادی و... می شود: »به نظر می رسد در 
سال های اخیر، دامنه آسیب های ناشی از مصرف مواد 
مخدر با وسعت بیشتری در میان جمعیت زنان کشور 
به ویژه دختران جوان گســترش یافته است؛ آمارهای 
نیروی انتظامی تأکید می کند که تعداد و میزان دختران 
معتاد از  سال 85 تا  سال 91 کاهش یافته اما از  سال 91 

به بعد، به صورت سینوسی افزایش یافته است.« 
معاون رئیــس جمهوری در امور زنــان و خانواده به 
جمعیت زنان و دختران جوان در  ســال 94 اشاره کرد: 
»تعداد کل دختران جوان کشــور 10 میلیون و 574  
هزار نفر یعنی 27.1 درصد از جمعیت زنان در این  سال 
بوده است. بر اســاس همین آمارها، 5.9 درصد زنان در 
این  سال دارای مدرک تحصیلی فوق لیسانس و بالاتر، 
45 درصد دارای مدرک متوســطه و پیش دانشگاهی 
و یک درصد هم دارای تحصیلات در مقطع راهنمایی 
و پایین تر و 45 درصد هم دارای مــدرک فوق دیپلم و 
لیسانس هستند.« او به استناد همین آمار اعلام کرد:  

»گرایش دختران جــوان به تحصیل به ویژه در مقاطع 
عالی رو به افزایش و حتی ایــن گرایش از مردان جوان 

بیشتر است.«
  سال 9۰، کرمانشاه، خوزستان و لرستان 

رکورد بيکاری زنان را زدند
 براســاس اعلام او، بین ســال های 75 تــا 93، نرخ 
بیکاری جوانان 3.68 درصد، نرخ بیکاری مردان جوان 
3.59 درصد و نرخ رشد بیکاری زنان جوان 4.30 درصد 
بوده اســت: »در میان این سال ها، نرخ بیکاری جوانان 
کشور روند افزایشی داشته، به طوری که از 14.8 درصد 
در  سال 75 به 21.9 درصد در  سال 93 رسیده است، این 
درحالی است که در  سال 90 هم استان های کرمانشاه، 
خوزستان و لرستان با 60 تا 55.4 درصد بیشترین نرخ 

بیکاری زنان و دختران جوان را داشته اند.«
مولاوردی در ادامــه این گزارش بــه تغییراتی که 
در ازدواج و طلاق رخ داده هم اشــاره ای کرد: »تغییر و 
تحولات اجتماعی و اقتصادی اخیر در کشــور، باعث 
ایجــاد تغییر در الگوی زناشــویی در میــان دختران 
جوان شده اســت که نمونه آن تأخیر در سن ازدواج و 
بالا رفتن آمار طلاق اســت، به طوری که از سرشماری  
ســال 65 تا 90، کاهش 10.5 درصدی نسبت به زنان 
دارای همســر دیده می شــود.« حالا بر اساس آنچه 
معاون رئیس جمهوری گفت، بخــش قابل توجهی از 
مهاجران حاشــیه شــهرها را زنان تشکیل می دهند: 
»زنان و دختران پس از مهاجرت به کلانشــهرها، یکی 
از مهم ترین گروه های عمده حاشیه نشینی را تشکیل 

می دهند.«
 او در ادامه با اشاره به تغییرات ساختار سنی جمعیت 
در دهه هــای اخیر گفــت: »ایجاد تغییــر در نیازها و 
ظرفیت های اجتماعی و نهادی جامعه، افزایش سهم 
جوانان از ساختار سنی جامعه و تغییر ساختار جمعیت 

بنا بر عوامل مختلف، ازجمله اتفاقاتی است که در یک 
دهه اخیر در جامعه ما رخ داده اســت.« مولاوردی در 
ادامه، برخی از سیاست های پیشــنهادی برای بهبود 
وضع زنــان و دختران جــوان را مورد توجه قــرار داد: 
»توانمندسازی و آگاهی بخشی به زنان و دختران جوان 
برای مقابله با آسیب های اجتماعی، توانمندسازی زنان 
فارغ التحصیل دانشگاهی با مفاهیم کارآفرینی، حمایت 
از ارتقای کمی و کیفی سازمان های مردم نهاد تخصصی 
در حوزه زنان و خانواده و برنامه ریزی برای تحقق عدالت 
جنسیتی در حوزه های مختلف، می تواند منجر به بهبود 

وضع زنان و دختران جوان شود.« 
جوانان موتور توسعه کشور هستند

مســعود ســلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان هم که 
میزبان این کنگره بود، گفت: »حل مشــکلات جوانان 
به عنوان یک امر فرابخشــی نیازمند مشــارکت کلیه 
دســتگاه های مرتبط با امور جوانان خواهــد بود.« او 
اینها را گفت و با بیان این که نخســتین جلسه شورای 
عالی جوانان در زمان ریاست مرحوم آیت الله  هاشمی 
رفسنجانی تشــکیل شــد، ادامه داد:  »جوانان موتور 
توسعه کشور هستند و بهترین راه فعال کردن این نیروی 
محرکه دخیل کردن  آنها و همسویی تصمیم گیری های 
پیرامون آنهاست. تقویت شادی و نشاط در میان جوانان 
و بالا بردن سطح امیدواری در میان جامعه وظیفه ماست 
که دستیابی به  آن نیازمند عزم و اراده ملی و همراهی 

تمام متولیان مربوطه است.«
 نگاه امنيتی به جوانان

 یک چالش کليدی در گذشته بود
محمدرضا رستمی، معاون امور ساماندهی جوانان هم 
در این نشست با بیان این که پیش از این با چالش هایی 
در حوزه جوانان در بخش ارزش ها، نگرش ها و رفتارها 
مواجه بودیم، ادامه داد: »در بخش ارزشی با جوان هراسی 
رو به رو بودیم. در حوزه نگرشی نگاه امنیتی یک چالش 
کلیدی بود که تا امروز هم باقی مانده و به فقدان اعتماد 
به آنان تبدیل شــده اســت. در بخــش ارزش ها، رها 
کردن امور جوانان و توســعه فردگرایی را شاهد بودیم. 
براساس مجموعه این چالش ها، دولت یازدهم گفتمان 
جوان محوری را ایجاد کرد. تصمیم به سازماندهی امور 

جوانان کلید دولت یازدهم در حوزه جوانان بود.«
ظریفیان، رئیس کمیسیون مشارکت های اجتماعی 
جوانان هم در این کنگره صحبت هایی انتقادی درباره 
توجه به مشــکلات جوانان کــرد: »می گویند جوانان 
آینده سازان ایران هستند، اما پرسش جوانان این است 
که برای الان ما می خواهیــد چه کنید؟«  در پایان این 
کنگره، معــاون اول رئیس جمهوری، وزیــر ورزش و 
جوانان و معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده از 
استانداران بوشهر، ایلام، فارس و چهارمحال و بختیاری 
به دلیل تصمیم های ویژه در حوزه جوانان تقدیر کردند. 
همچنین در این کنگره از ســامانه آرشیو الکترونیکی 

ستادهای ساماندهی ملی استانی رونمایی شد.

روي خط خبرخبر

مدیرعامل سازمان تأمين اجتماعی خبرداد:  

برقراریمستمریخانوادههای
بازماندهحادثهپلاسکوازاینماه

ایرنــا|  مســتمری خانواده هــای بازمانــده 
حادثه پلاســکو تهران که تحت پوشــش سازمان 
تأمین اجتماعی هســتند، از این ماه درشعبه 2 این 
سازمان برقرار می شــود. تقی نوربخش، مدیرعامل 
ســازمان تأمین اجتماعی با اعــلام این خبر گفت: 
»خانواده هــای بازماندگان حادثه پلاســکو از روز 
شنبه می توانند برای تشکیل پرونده جهت دریافت 
مستمری به شعبه 2 تأمین اجتماعی تهران مراجعه 
کنند تا مراحل پرداخت مستمری آنان انجام شود و 
بتوانند از این ماه، بهمن، مستمری را دریافت کنند.« 

او ادامــه داد: »تامین اجتماعی بــه خانواده های 
آتش نشانان تحت پوشــش این سازمان که شهید 
شــده اند، به جز حقوق، کمک های اضطراری هم 
خواهد کرد.«  او گفت: »تعداد زیادی از آتش نشانان 
تحت پوشش شهرداری هستند، اما کسانی که تحت 
پوشش تأمین اجتماعی هستند، می توانند از خدمات 
مســتمری، بیمه بیکاری و خدمات دیگر بهره مند 
شوند.«  نوربخش ادامه داد: »سازمان تأمین اجتماعی 
از محل وجوه خود تسهیلاتی را نیز به کارگاه هایی 
پرداخت می کند تا بتوانند افراد بیکارشــده دراین 
حادثه و درعین حال تحت پوشش تأمین اجتماعی 

را جذب کنند.« 

با حضور اساتيد و نخبگان

سومینجلسهکمیتهعلميکنفرانس
مدیریتیکپارچهشهریبرگزارشد

 شــهروند| ســومین جلســه کمیته علمي 
هم اندیشی لایحه مدیریت شهری )دومین کنفرانس 
مدیریــت یکپارچه شــهری( در محل ســازمان  
شهرداری ها و دهیاری های کشور با حضور اعضای 

این کمیته برگزار شد.
به گزارش ســایت کنفرانس مدیریت شــهر، در 
ابتدای این نشســت مهندس مصطفی بروجردي، 
دبیر کنفرانس با بیان اینکه تاکنون ســه نشســت 
کمیته علمی که یکی از آنها با شورای سیاست گذاری 
مشــترک بوده، برگزار شده اســت. او گفت: »این 
کنفرانــس که با حضــور فرهیختــگان و مدیران 
تاثیرگــذار و تأثیرپذیر این حوزه برگزار مي شــود، 
به دنبال فراهم کردن شــرایط قانونــی، اجرایی و 
زیرســاخت برای عملیاتي کردن  لایحه مدیریت 

شهري است.« 
او هدف از هم اندیشــي با نخبگان حوزه شهري را 
بررسي کلیات و رویکردهای لایحه مدیریت شهري 
و عملیاتي کردن مدیریت یکپارچه شهری در سطح 
تهران، ســایر کلانشهرها و دیگر شــهرها دانست: 
»برنامه کنفرانس و هم اندیشــی در سطح مدیران 
و خبرگان موضوع و به صــورت حرفه ای و تعاملی 
دیده شده است. به همین دلیل تاکنون پنج نشست 
و میزگرد در کنفرانس  با حضور دســت اندرکاران 
مربوطه در حوزه های مختلــف مدیریت یکپارچه 
شهری منطبق با لایحه، برنامه ریزی شده است. در 
نشست نخست اهداف، ساختار و نظارت بر مدیریت 
شهري؛ در نشست دوم فرصت ها و چالش های لایحه 
در حوزه مدیریت شهرسازي، زیرساخت ها، املاک و 
جرایم؛ در نشست سوم ارزیابي رویکردهاي  جدید 
حمل ونقل و  ترافیک در لایحه مدیریت شهری؛ در 
نشست چهارم رویکردهاي محیط زیستي، خدمات 
شــهري، اجتماعي و فرهنگي و در نشست پنجم 
الزامات، فرصت ها و چالش های اقتصادي لایحه مورد 

بحث و بررسي قرار می گیرد.« 
دبیر کنفرانس جامع مدیریت شهری با تاکید بر 
اینکه در کمیته علمي کنفرانس به دنبال آن هستیم 
که رویکردهاي مناســب را براي طــرح موضوع در 
میزگردها و نشست های فوق به جهت ارایه و بحث 
و بررســی مناســب محتوا و رویکردهای لایحه در 
روز کنفرانس مطــرح و جمع بندي کنیــم، ادامه 
داد: »درصدد آن هســتیم که بــا حضور خبرگان و 
ذینفعان حوزه مدیریت شهري برنامه ریزي مناسبي 
براي کمک به جمع بندي این لایحه انجام دهیم  تا 
ارایه و بررسی این لایحه در مجلس به نحو مناسب 
و موثر صــورت گیرد.«  همچنین در این نشســت 
امین سارنگ، دبیر علمی دومین کنفرانس مدیریت 
یکپارچه شهري )هم اندیشی لایحه مدیریت شهری( 
با اشاره به تشکیل جلسات کمیته علمي گفت: »دو 
سند به عنوان لایحه مدیریت شهري تاکنون به عنوان 
مبنا در این کنفرانس مورد نظر بوده است. نخستین 
سند مورد بحث در شهریورماه  سال 93 توسط وزارت 
کشور  به هیأت دولت تقدیم شد. این سند در حدود 
300 ماده تنظیم شده که در این جلسات بخشي از 
بندهاي مدیریت شــهري را در قالب این سند مورد 
بررسي قرار می دهیم.« او ادامه داد: »در  سال 1334 
نخستین قانون شهرداری ها تدوین شد و به تصویب 
رســید که به آن اصلاحات زیادي وارد شده است و 
اکنون شــهرهای ما با این قانون مدیریت می شود و 
طبیعی است که با نیازها و رویکردهای امروز فاصله 
زیادی دارد. اما ســند دوم، لایحه نهایی است که در 
کمیســیون  زیربنایي هیأت دولت بر مبنای لایحه 
پیشنهادی وزارت کشور مورد بررسي قرار گرفته و 
در 150 ماده قرار اســت به مجلس شوراي اسلامي 
تقدیم شــود تا با توجه به چالش های ویژه ای که در 
عمل در حوزه مدیریت یکپارچه شــهری شاهد آن 

هستیم، گام مهمی در این جهت برداشته شود.« 
در ادامه این جلسه، اعضای کمیته علمی نظر خود 
را درباره  پیش نویس لایحه مدیریت شهری مطرح 
کردند. دومین کنفرانس جامع مدیریت شــهری 
با موضوع هم اندیشــی لایحه مدیریت شهری قرار 
است با حضور مسئولان کشوری و شخصیت های 
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معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در گفت وگو با »شهروند«:  

اگر گزارشی درباره مادران معتاد به ما داده شود، بررسی می کنيم
شهروند|  در حاشیه برگزاری نخستین کنگره ملی مدیریت امور جوانان، شهیندخت مولاوردی، 
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در گفت وگو با »شــهروند« درباره نابرابری شغلی و 

آسیب های اجتماعی حوزه زنان توضیحاتی داد:  
   در گزارشی که شما ارایه کردید به موضوع مشارکت زنان جوان در بخش های اقتصادی 
اشاره شد. به اعتقاد شما، در کنار ســهم پایين مشارکت اقتصادی زنان، وضع آنها در 

بخش اجتماعی چطور است؟ 
ما طی دهه های اخیر، شاهد افزایش مشــارکت زنان و جوانان در عرصه های مختلف یعنی کار و 
تحصیل بوده ایم که منجر به افزایش توانمندی و افزایش انتظارات آنها هم شده است، اما هنوز آن طور 
که باید و شاید به این انتظارات پاسخ داده نشده و دسترسی عادلانه به فرصت ها و منابع وجود ندارد. 
ما سعی کردیم در برنامه ششم توســعه، به رویکرد عدالت جنسیتی در تمام سیاست گذاری ها و 

برنامه ریزی ها و حتی طرح ها و پروژه هایی که در کشور قرار است به اجرا دربیاید، توجه شود.
   به اعتقاد شــما، مهم ترین دليلی که باعث شده زنان فرصت های اقتصادی برابری با 

مردان نداشته باشند، چيست؟
این یک موضوع تک عاملی نیســت. شرایط خاص کشــورمان به ویژه در دهه اخیر، این ناعدالتی 
را تشدید کرده اســت. از یک طرف، وضع اقتصادی و معیشــتی که به وجود آمده و از سوی دیگر، 
تحریم هایی که تحمیل شد در کنار ســوءمدیریت ها، باعث شده تا اگر فرصت و منبعی هم باشد، 
اولویت با مردان باشــد. به هرحال در کشور ما نگرش به گونه ای اســت که مردان را نان آور خانواده 

می شناسند؛ همین ها سبب شده تا به شرایط فعلی برسیم.
   حداقل در یک سال اخير، صحبت های زیادی درباره آسيب های اجتماعی می شود و 
در این ميان از زنان به عنوان کسانی که بيشترین درگيری را در این آسيب ها دارند، یاد 

می شود. چقدر این موضوع جدی است؟
ما میراث دار روند افزایش آســیب های اجتماعی نیستیم. این آســیب ها در سه سال گذشته یا در 
هشت سال قبل از آن ایجاد نشده است. روندی بود که بخش مهمی از آن نشأت گرفته از تغییرات 
جهانی است و بخشی از آن به تغییراتی که در تکنولوژی و ارتباطات رخ داده، برمی گردد. از این رو، 
الان در شرایطی که برای رشد و افزایش آسیب ها مستعد است، قطعا با نرخ روزافزون این آسیب ها در 

میان زنان و به ویژه دختران که آسیب پذیرتر هستند، مواجه می شویم. 
   این آسيب ها نگران کننده است؟

آنچه مایه امیدواری ماست، این است که سیاست انکار و سرپوش گذاشتن روی مسائل کنار زده شده 
و ما وارد مرحله ای شدیم که در سیاست گذاری ها تغییراتی ایجاد شده است. 

   در بحث آسيب های اجتماعی، اخيرا موضوع حمایت از مادران معتاد باردار مطرح شده 
است.شما  در این زمينه برنامه ای دارید؟

این موضوعات در کشور متولی دارد. ماموریت ما این است که اگر در این زمینه به ما گزارشی بدهند 
و درخواستی از ما شود، وظایف دستگاه های متولی را بررسی و از نظر ستادی موضوع را هماهنگ 

کنیم. قطعا در این زمینه برنامه های مشترکی با وزارت بهداشت خواهیم داشت.
   در کنار این موضوع، اخيرا به ماجرای بازنشستگی زنان با ۲۰ سال سابقه کار که مصوبه 

مجلس است، انتقادهایی شده، معاونت زنان در این زمينه موضعش را اعلام کرده است؟
این موضوع پیشنهاد مجلس بود تا بازنشستگی زنان با 20 سال سابقه کار به احکام برنامه ششم توسعه 
الحاق شود. این موضوع هم تصویب شد اما از آنجایی که اختیاری است، نمی توان خیلی به آن ایراد 
گرفت. اگر اجباری بود، شاید در این زمینه نگرانی هایی ایجاد می شد. با این حال، باید منتظر ماند و 

دید که شورای نگهبان این مصوبه را که بار مالی هم دارد، تأیید می کند یا خیر. 
   این نگرانی وجود ندارد که کارفرماها از این قانون سوءاستفاده کنند؟

بله، این نگرانی هم وجود دارد. البته با این پیش بینی ها، ســعی می کنیم  در اصلاح قانون مدیریت 
خدمات کشوری به این موضوع بپردازیم و آن را بررسی کنیم، چرا که این موضوع به یک قانون دایمی 

نیاز دارد، نه قانونی که پنج ساله اجرا شود. 

استاندار سیستان و بلوچستان در گفت وگو با »شهروند« اعلام کرد:  

افزایش حاشيه نشينی و آسيب های اجتماعی با خشکسالی 18 ساله 
شهروند|  علی اوسط  هاشمی، استاندار سیستان و بلوچستان هم در حاشیه کنگره ملی مدیریت 
امور جوانان به پرسش های »شهروند« درباره آسیب ها و مشکلاتی که جوانان این استان با آن دست 

و پنجه نرم می کنند، پاسخ داد:  
   شما در سخنرانی تان اعلام کردید که اســتان سيستان و بلوچستان بالاترین نرخ 
جمعيت جوان کشور را دارد. در این شرایط مهم ترین مشکلاتی که این جوانان در بحث 

اشتغال و آسيب های اجتماعی دارند، چيست؟
هر کجا که جمعیت جوان بیشتری داشته باشد و به همان میزان هم با مرکز کشور فاصله داشته باشد، 
قطعا بار مشکلات بیشتری هم بر دوشش است. این مشکلات در کنار زمینه روی آوری به فعالیت های 
غیررسمی، می تواند یکی از آسیب هایی باشــد که ناچار در مسیر انتخاب جامعه جوان استان قرار 
می گیرد یا میل به مهاجرت را در میان آنها به دلیل نداشتن تمکن و توانایی مالی بیشتر می کند؛ 
افرادی که از روی ناچاری به شهرها مهاجرت می کنند اما آن جا به دلیل مشکلات مالی، مجبور به 
حاشیه نشینی می شوند. این درحالی است که استان سیستان و بلوچستان در کنار داشتن بالاترین 
نرخ جمعیت جوان کشور، 51 درصد جمعیت روستایی هم دارد که این مشکلات را مضاعف می کند. 

این درحالی است که جمعیت روستایی در کشور 26 درصد است.
   همين بالا بودن جمعيت روستایی و ميل به مهاجرت، درنهایت هم منجر به افزایش 

حاشيه نشينی به دليل فقر می شود. درست است؟
بله، قطعا همین است. وقتی فرد می بیند که تمکن مالی ندارد، به حاشیه کشیده می شود. این اتفاق 
با روح جوانی که به قدرت داشتن و بودن می اندیشد، در تعارض است. بنابراین باید یک دریچه بزرگ 
به وسعت نقش جوان باز کنیم تا آن جاهایی را که نتوانسته ایم به دلیل فقدان برنامه درست در طول 

تاریخ، زمینه ها را برابر کنیم، مورد توجه قرار دهیم.  
   بله، همه اینها در شرایطی است که فرصت اشتغال هم کم است.

بله، خشکســالی 18ساله باعث شــده تا دو رکن اقتصاد روســتایی یعنی دامپروری و کشاورزی 
تحت تأثیر قرار گیرد. این اتفاق بسیاری از فرصت ها را تضعیف و بیکاری را مضاعف کرد. این اتفاق، 
نگاه خاص و متفاوتی را به استان می طلبد تا بتوانیم از عهده پاسخگویی به این قشری که مسئولانه به 

موضوع نگاه می کنند، برآییم.
   یعنی می توان گفت که به همان اندازه که این استان بالاترین نرخ جمعيت جوان را دارد، 

به همان اندازه هم درگير آسيب است؟
بله، آسیب ها در این استان جدی و با مناطق دیگر کشور متفاوت است. به طور کلی، نرخ ازدواج در 
استان، نرخ خوبی است. از نظر فرزندآوری هم از نرخ های بالا، به نرخ های منطقی رسیده ایم و باید 
کشور خودش را به ما برساند. اما چون سیستان و بلوچستان دروازه ورود مواد مخدر به کشور است و 

یک پنجم مرز کشور را در اختیار دارد، آسیب هایش هم مخصوص به خود است.
   در کنار این موضوع، ما در حاشيه پایتخت با مهاجران بلوچ و زابلی مواجه می شویم که 
در کنار فقر شدید شناسنامه ندارند، حتی گروهی از آنها چند وقت پيش، در اعتراض به 

این موضوع مقابل مجلس رفتند. چرا این افراد شناسنامه ندارند؟
من این موضوع را سیاسی دیدم. این درحالی است که ما توانســته ایم در سه سال گذشته، به این 
موضوع که یکی از بیشترین خواسته ها در این استان است، رسیدگی کنیم و توانسته ایم در این مدت 

21 هزار سند شناسنامه صادر و راه منع ارایه خدمات به دارندگان شناسنامه را تضعیف کنیم. 
   یعنی کسانی که شناسنامه ندارند، می توانند برای گرفتن شناسنامه بيایند؟

بله، اگر ایرانی باشند، می توانند شناسنامه بگیرند. این را هم نباید فراموش کرد، از آنجایی که استان 
در محاصره استان های آسیب زا قرار دارد، ممکن است برخی بخواهند از هویت خودشان دور شوند 

و هویت جدیدی بگیرند.
   در کنار آن ۲1 هزار سند شناسنامه ای که صادر شده، چه تعداد درخواست جدید برای 

گرفتن شناسنامه دارید؟
ما الان 1500 تا 1600 پرونده در دست اقدام داریم.
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